
MOEILIJKER DAN IN NEDERLAND

opvielen, moeten er zich wel bewust van zijn geweest dat zij bij wat zij
ondernamen, enkele uitzonderingen daargelaten, niet de actieve sympa-
thie van de Indonesische miljoenenmassa's konden verwachten maar
eerder rekening moesten houden met hun algemene passiviteit en met
de anti-Nederlandse en pro-Japanse opvattingen van velen. Daar kwam
dan nog bij dat de Nederlandse illegaliteit, na een hoogst bescheiden
begin in dejaren '40 t.e.m. '42, van begin '43 af op bepaalde sectoren een
steun uit Engeland heeft ontvangen die vooral in de laatste bezettings-
winter van grote betekenis is geweest - de illegaliteit in Indië is geheel
verstoken gebleven van steun van buiten.

*

Hoeveel Nederlanders en Indische Nederlanders hebben in Indië aan het
reële illegale werk deelgenomen?

Dat is een moeilijk te beantwoorden vraag. Evenmin als in Nederland
heeft in Indië onmiddellijk na de oorlog een registratie van illegale
werkers plaatsgevonden. De Nederlandse autoriteiten hadden er andere
zorgen te over en er waren naar verhouding (wij komen er nog op terug)
weinig illegale werkers in leven gebleven. Er werden veel gegevens
verzameld ten laste van functionarissen van de Kenpeitai die de illegaliteit
bestreden had, maar daarbij, d.w.z. bij het voorbereiden van processen
tegen die functionarissen, viel het accent op de martelingen waaraan zij
hun arrestanten hadden onderworpen en werd er niet naar gestreefd, een
beeld vast te leggen van wat die arrestanten vóór hun arrestatie hadden
verricht. Oktober '48 werd het voordat op voordracht van de minister
van overzeese gebiedsdelen de Verzetsster Oost-Azië 1942-1945 werd
ingesteld, maart' 49 voordat in Batavia een Commissie Verzetsster Oost-
Azië 1942-1945 werd gevormd die moest nagaan wie voor toekenning
van die onderscheiding in aanmerking kwam. Twee maanden later, in
mei '49, hield die commissie haar eerste vergadering en nadien kwam zij
in Indië vijf-en-twintig maal bijeen, de laatste keer in april '50, vier
maanden na de soevereiniteitsoverdracht. Zij was voor haar beoordelin-
gen afhankelijk geweest van onderzoek dat in haar opdracht verricht was
door de Commissie Onderscheidingen bij het kabinet van de Legercom-
mandant - die commissie werd evenwel op I mei' 50 opgeheven.

Het werk werd naar Nederland verplaatst: daar werd in september' 50
door de minister van Uniezaken (d.w.z. zaken van de Nederlands-
Indonesische Unie die bij de soevereiniteitsoverdracht in het leven was


